
Zápis z jednání prezidia ASCHK ČR konaného dne 14. 6. 2025 v Písku 

 

Přítomni: Doc. Ing. Miroslav Maršálek CSc., Aleš Fiala, Bc. Petra Šarochová, Ing. Blahoslav Políček 

Hosté: za kontrolní komisi Jaroslav Zápotocký, za SHP Renata Marková, Vladimíra Kyselá 

Omluveni: Ing. Lenka Gotthardová, Ing. Hana Stránská Ph.D. 

 

1. Jednání se zástupci Svazu chovatelů SHP 

Diskuse na téma aktualizace ŠP SHP, resp. možnosti vedení dceřinné PK SHP a vedení PK „SHP part-

bred“. V současné době 15 plemenných hřebců 178 klisen a dalších cca 300 koní v registru, kteří 

nesplňují podmínky zápisu do dceřinné PK SHP. Cílem prezidia je zachovat možnost chovat nejen 

čistokrevné SHP, ale i ostatní zvířata doposud v PK SHP evidovaná, ale nesplňující podmínky mateřské 

PK. Diskuse na téma jak postupovat.  

V. Kyselá –V Německu existuje PK SH part bred 

 A. Fiala – ASCHK má oficiální překlad anglického ŠP SHP – plyne z něj, že nelze udělat žádný oddíl 

pomocné PK, kam by bylo možné zařadit české SHP, kteří nesplňují přísné parametry anglické SHP, 

především z hlediska čistoty a doložitelnosti původu. Jakýkoliv příliv genů je nepřípustný = uzavřená 

PK. Pro české chovatele, kteří tady 25 let chovají v dobré víře SHP, by to znamenalo jejich vyloučení 

z PK SHP. 

V. Kyselá – Kdo chce chovat SHP v čisté formě podle pravidel Anglie (uznávaných ve světě), je 

degradován tím, že chová SHP v ČR. Pokud je ve Francii výstava, nemůže se jí český SHP účastnit, 

protože nemá anglický průkaz (není to čistokrevný SHP) 

P. Šarochová – Pro účast na mezinárodní úrovni je tedy nutné, aby čistokrevní SHP byli registrováni 

podle anglických pravidel (původ k plemenné knize původu SHP = mateřské PK). Ostatní pony chovaní 

v ČR musí mít vlastní PK, která ponese jiný název plemene. 

V. Kyselá – Vozí koně po celém světě. Cílem je dohodnout postup řešení. Při prodeji čistokrevného SHP 

musí prokázat původ k anglické PK SHP. 

P. Šarochová –V roce 2022 bylo dohodnuto, že skupina těchto chovatelů vytvoří dceřinou PK, aby mohli 

obchodovat s čistokrevnými SHP ve světě. MZe má zájem udržet stávající plemennou knihu. Ta ale 

nemůže být navázané na anglickou PK, protože nesplňuje jejich přísné požadavky. 

A. Fiala – Koně ze současné české PK se nikdy nemohou dostat do uzavřené anglické PK. 

P. Šarochová – Řešením je přejmenovat současnou PK SHP a vytvořit novou PK podle požadavků 

anglické PK. 

V. Kyselá – Pro MZe je nutné předložit verzi řešení situace. 

A. Fiala – Odpovídá to názoru RPK současné SHP? Pokud ano, budeme tak postupovat. 

V. Kyselá – Ano, ale je nutné to projednat s chovateli. 

A. Fiala – Shrnutí: V Německu je SHP part bred. Pokud by se tady tvořil ŠP SHP part bred, musí být 

navázaný na tento německý ŠP SHP (protože už takový v EU existuje). Je třeba zjistit, jaká je situace 

v Německu, protože vytvořit pododdíl anglické PK nelze. 

V. Kyselá – současná PK SHP obsahuje 82 hřebců, z toho je 15 podílových SHP a 472 klisen, z toho je 

178 podílových SHP (k datu 31.12. 2024) V registru je dalších 680 podílových SHP. Současná PK SHP 

musí být zachována jako podílová (? part bred), nelze ji udržet pod anglickou PK SHP ani pod 

francouzskou dceřinou PK, která má shodné požadavky. 

P. Šarochová – Současná PK SHP se tedy přejmenuje. 

A. Fiala – Může to trvat dlouho – u ČT proběhlo 46 jednání s MZe a zatím ŠP není schválen. 

M. Maršálek – Musí proběhnout tři následující kroky: 

1. Zjistit stav a požadavky německé plemenné knihy pro SHP part bred (ASCHK požádá K. 

Hanušovou o překlad německé PK SHP). 

2. Podle výsledku zjištění se současná česká PK připojí k německé, nebo vznikne samostatná 

česká PK s novým názvem (nemůže to být SHP). 

3. Bude připraven ŠP pro PK SHP v souladu s podmínkami anglické PK 

V. Kyselá – Svaz chovatelů SHP zajistí: 



 Bod 2. =Připraví Šlechtitelský program SHP a Řád plemenné knihy, pokud se plemeno bude 

jmenovat nadále SHP. Pokud se změní název plemene, nemají o jeho přípravu jako Svaz chovatelů SHP 

zájem. 

 Bod 3. =Připraví ŠP v souladu s anglickou PK SHP. Samozřejmě musí projednat postup 

s členskou základnou. Předběžně zvažují podat tento ŠP mimo ASCHK. 

M. Maršálek – Znovu upřesnil postup včetně termínů plnění: 

1. Překlad ŠP německé PK SHP part bred – do konce června 2025 

2. Zpracování ŠP SHP, pokud zůstane tento název plemene shetland – do konce července 2025 

3. ASCHK napíše vyjádření na MZe k požadavku francouzské PK SHP o rozšíření její 

působnosti na oblast České republiky. Vyjádření bude v následujícím duchu: ASCHK 

nemá problém s působností francouzské PK SHP na území České republiky, pokud to 

neohrozí založení české filiální (dceřiné) PK SHP v souladu s požadavky PK původu 

v Anglii a zároveň to neohrozí (neomezí) chovatele, kteří chovají SHP podle současně 

platného Šlechtitelského programu 

4. Bude vytvořen ŠP SHP jako dceřiná PK pod anglickou PK (PK původu) – termín není nutné 

stanovit, je to zájem chovatelů s perspektivou prodeje koní do zahraničí. 

 

A.Fiala – Upozornil na situaci při licentaci hřebce Markýz Permoník, kdy komise doplnila do úředního 

záznamu posouzení zdravotního stavu veterinárním lékařem vlastní názor na kvalitu zadních končetin. 

R. Marková – Je předsedkyní RPK, zná všechna zvířata a upozornila novou členku RPK pí 

Kadeřávkovou na nutnost věnovat zvýšenou pozornost kvalitě zadních končetin hřebce. Na základě toho 

komise doporučila udělit hřebci licenci pouze na klisny ve vlastnictví jeho chovatelky Magdy Skalické.  

A. Fiala – ASCHK považuje tento postup za nepřijatelný. Hřebec podmínky splňuje nebo nesplňuje. 

Argument R. Markové, že pozdržela vyjádření RPK k tomuto verdiktu a na základě toho hřebec obdržel 

výběr bez omezení považuje ASCHK za irelevantní a doporučuje příště podobné situace řešit 

transparentně. 

 

2. Různé 

Online jednání k Semináři Aktuální situace v chovu koní plánovaném na 28.11.2025 v Brně. Předběžně 

24. - 28.6. ve večerních hodinách (cca po 19 hodně). Zúčastní se E. Sobotková, M. Pejčoch, za ASCHK 

B. Políček, E. Rodová, M. Maršálek 

 

Online jednání kolegia zástupců mimo jiné především k problematice návrhu změny legislativy 

(vyhlášky 136, příp. 448) ve smyslu prezentace V. Škaryda na VH ASCHK. Týká se především úprav 

evidence koní na hospodářství. Předběžný termín 8.7.2025. 

 

Zapsali: M. Maršálek, B. Políček 

 

 

Příloha č. 1 Vyjádření p. Markové z 19.6. 

 

Dobrý den vážené prezidium. 

  

Posílám informace ohledně registrací českých SHP v jiných zemích než Francie a doplnění Zápisu. 

  

1) V rámci diskuse ohledně schvalování rozšíření působnosti  francouzské filiální plemenné  knihy SHP 

na území České republiky, bylo paní Šarochovou navrženo, aby se čeští chovatelé obrátili na jiné 

evropské země než zrovna Francii, která požaduje oficiální rozšíření působnosti na ČR. 

Byla jsem si téměř jistá, že podle Evropského nařízení to bez oficiálního rozšíření působnosti na druhou 

zemi není možné. Dohodli jsme se však na místě,  že situaci s jinými filiálními PK prověřím. 



Stalo se a mám písemnou odpověď z Holandska a Německa. Ani jedna z těchto zatím dvou zemí 

nebude registrovat koně z České republiky, neboť nemá rozšířenou působnost do naší země. 

Ale zajímavé je, že Holandsko má rozšířené působnosti na Francii, Belgii, Estonsko , Rakousko a část 

Německa) -  (We have extension for France, Belgium, Estland, parts of Germany and Austria). 

Takže pokud má Francie vlastní Šlechtitelský program a Holandsko má do Francie rozšířenou 

působnost, nijak se to nevylučuje a je jen věcí majitele ,kde registruje.  

Tolik jak jsem slíbila v diskusi, že zajistím info.  

  

2) Doplnění Zápisu z jednání prezidia ASCHK   

  Žádám o přepracování a doplnění Zápisu - kauza Markýz Permoník - v navrhované podobě s 

ním nesouhlasím.  

  

P. A. Fiala – upozornil na situaci při licentaci hřebce Markýz Permoník, kdy komise doplnila do 

úředního záznamu posouzení zdravotního stavu veterinárním lékařem vlastní názor na kvalitu zadních 

končetin. Dotaz byl směrován na pí R. Markovou - předsedkyně RPK. 

Pí R. Marková - omluvila svoji kolegyni za  popis vložený do Zdravotního listu, který vyplňuje a 

podepisuje pouze veterinář pověřený k podrobné veterinární prohlídce hřebce, který je nedílnou součástí 

licence. 

Pí R. Marková - upozornila před akcí obě členky komise z RPK SHP (pí Kadeřávkovou a pí 

Ondřejovou), aby se zaměřili na končetiny výše uvedeného hřebce, jelikož v mládí vykazovaly 

přeskakování kloubů a aby vše pečlivě zaznamenali a aby později nenastal problém, že něco přehlédli. 

Výrok nezněl - zapište sami do Zdravotního listu, ale obecně. 

  Pí E. Kadeřávková - zapsala do Zdravotního listu hřebce: v pohybu hřebec vykazuje přeskakování v 

hlezenních kloubech, které ale nemá vliv    na výsledek ohybové zkoušky a mechaniku pohybu.  

Pí R. Marková - dle platného ŘPK a jeho schválených Dodatků licentační komise na místě uděluje 

bodové hodnocení a hřebce doporučí nebo nedoporučí. O  konečném zařazení do PK rozhoduje RPK 

SHP do 7 dnů od data konání akce, a to Zápisem z jednání RPK SHP. 

RPK SHP v tomto případě rozhodla udělit hřebci omezenou licenci pouze na chov majitelky Magdy 

Skalické (3 pro - 1 proti - původně však také pro). 

P. A. Fiala – ASCHK považuje tento postup za nepřijatelný. Hřebec podmínky splňuje nebo nesplňuje.  

Pí R. Marková sděluje, že ŘPK SHP má takto nastavené a schválené postupy ČS - UCHS ASCHK - 

MZE, které byly uplatňovány i v minulosti (například jen v roce 2023 Halstock Jackson, ale i dříve za 

původního složení RPK). Při nadcházející úpravě Šlechtitelského programu se o změnách v ŔPK ale 

může určitě jednat.  

Se zápisem RPK  a výsledkem pro Markýze Permoník nesouhlasí p. Políček, který je nehlasujícím 

členem RPK SHP..  

RPK upravuje první Zápis  schválený většinou, který je opět poslán ke schválení p. Políčkovi.  

Jenže termín 7 dnů od skončení akce uplynulo a s ním i doba, kdy může RPK SHP upravit  nebo 

zamítnout zařazení hřebce do chovu.… Zápis s omezením nebyl do 7 dnů zveřejněný a hřebec Markýz 

Permoník byl tak schválen v plném rozsahu do chovu. Již se tak stalo u hřebce Murphy . 

P. A. Fiala - argument pí. Markové, to že pozdržela vyjádření RPK k tomuto verdiktu a na základě toho 

hřebec obdržel výběr bez omezení považuje ASCHK za irelevantní a doporučuje příště podobné situace 

řešit transparentně. 

Pí R. Marková  -souhlasí, v RPK není není sama 

 

Zdraví R. Marková  

předseda RPK SHP 

www.hrebcin-markes.webnode.cz 

http://www.hrebcin-markes.webnode.cz/

